

## CURRICULUM VITAE (AS OF: August, 2017)

M'phamed OUALDI

Near Eastern Studies Department

108 Jones Hall

Princeton, New Jersey 08544-1008

Tel: 609-258-8521

[moualdi@princeton.edu](mailto:moualdi@princeton.edu)**RESEARCH AND TEACHING INTERESTS**

---

- Post-1500 North Africa
- Slavery in North Africa, the Mediterranean and West Africa
- North African transitions from Ottoman rule to European colonization

**CURRENT POSITION**

---

2013-present Assistant Professor  
*Near Eastern Studies Department – History Department*  
 Princeton University

**ACADEMIC POSITIONS**

---

2010-2013 Associate Professor, National Institute of Oriental Languages and Civilizations (INALCO), Paris, France

2009-2007 University of Strasbourg II (France), Lecturer (ATER)

2007-2003 University La Sorbonne, Paris, Lecturer (ATER and “allocataire-moniteur”)

2001-2003 Teacher in French High Schools (Collège Jean-Baptiste Say, Paris; Lycée Feyder, Epinay-sur-Seine)

**EDUCATION**

---

2008-2003 PhD, History, Université Paris 1-Panthéon Sorbonne  
 “Servants and Masters: the Mamluks of the Beys of Tunis from the 17<sup>th</sup> century until the 1880s”  
 Supervisor: D. Rivet (Paris I)  
 Committee: Prof. L. Blili, J. Hathaway, B. Heyberger, W. Kayser, N. Picaudou

2002-2003 MA (D.E.A.), History, Université Paris 1-Panthéon Sorbonne  
 “Serving the Prince in North Africa: the court of the Beys of Tunis from the beginning of the 18<sup>th</sup> century until the middle of the 19<sup>th</sup> century”  
 Supervisors: D. Rivet (Paris I), J. Dakhli (EHESS)

Degree in Modern Standard Arabic (Dulco/B.A.) at INALCO (French Institute of Oriental Languages and Civilizations), Paris

1999-2001 “Agrégation” and “CAPES” in History (High school teaching certificate)

1998-1999 MA, History, Université Paris 1-Panthéon Sorbonne  
 Dissertation: “Salah Ben Youssef and the Youssefis in Tunisia in 1955-1956”  
 Supervisor: D. Rivet (Paris I)

## FELLOWSHIPS, GRANTS

---

- 2017 Institute of Advanced Studies (Paris) – fellowship (September-January)
- 2015-2016 European University Institute – Fernand Braudel fellowship (September-December 2015, Florence, Italy),  
Ecole française de Rome – Researcher (September 2015-July 2016, Rome, Italy).
- 2009-2008 European University Institute – Max Weber Programme (Florence, Italy),  
Postdoctoral fellow.
- 2006 IRMC fellowship, French Research Institute on Contemporary Maghreb (Tunis, Tunisia).
- 2005 French foreign ministry fellowship, “bourse aires culturelles”.

## TEACHING

---

### A. COURSES – UNDEGRUATE

#### **Princeton University, 2012-2017**

- NES 327-FRE 349-HIS 339, France, Muslims and Islam Before and After the Terror Attacks (S2016)
- NES 411-HIS457-AAS412-AFS412, Human Trafficking and Its Demise (F. 2016)
- NES 394-AFS394-HIS 409, Colonialism, Post-Colonialism and Islam: North Africa (1830-2011) (S 2014, S 2015, S2017)
- NES 300, Seminar in Research Methods (F 2014)
- NES 410, Modern North Africa (1500-1900): Between West Africa, Europe and the Middle East (F 2013)

#### **INALCO, 2010-2012**

- History of North Africa (16<sup>th</sup>-21<sup>st</sup> century),
- North African relations with West Africa, Ottoman Levant and Europe: migrations and trade (16<sup>th</sup>-21<sup>st</sup> century),
- Arabic historical sources in North African historiography.

#### **University of Strasbourg II, 2007-2009**

- French and European Early Modern History,
- Mediterranean History (17<sup>th</sup>-18<sup>th</sup> century),
- European historical sources – fall 2007.

#### **University La Sorbonne, Paris, 2003-2007, tutorials**

- French Revolution,
- Economy and Society in Early Modern France,
- France and England in the 19<sup>th</sup> century.

**B. COURSES – GRADUATE****Princeton University, 2012-2016**

- NES 516, Problems in Early Modern and Modern North African History (F 2013, 2014, 2016)
- NES 526, Post-colonial North Africa before the Arab Spring (S 2013, 2014)

**INALCO, 2010-2013**

- Seminar, History of the modern Near-East and Maghreb (with Prof. C. Mayeur-Jaouen and A.-L. Dupont, University Paris IV).
- Collective seminar (with O. Bouquet, A.-L. Dupont, B. Lellouche, C. Mayeur-Jaouen, N. Michel, C. Verdeil)
  - o 2010-2011: Lands and space in the Islamic world, 19<sup>th</sup>-20<sup>th</sup> century,
  - o 2011-2012: Revolts, reforms and revolutions in the Islamic world, 19<sup>th</sup>-20<sup>th</sup> century.
  - o 2012-2013: New Approaches of the religious history of Islam.

**COMMUNITY AND PROFESSIONAL ACTIVITIES**

---

*L'année du Maghreb* (<http://remmm.revues.org/>), member of the scientific board.

*Senior thesis chair, Princeton*: Faridah Folawiyo, Nostalgia and Photography. Akram Zaatari's appropriation of Hashem el Madani's studio photographs in Saida, Lebanon in the 1960s and 1970s (2014); Safa Syed, An Unholy Alliance: Understanding Anglo-Ottoman Diplomacy in the Early Modern World (2016).

*MA supervisor, Inalco*: Mohammed-Amine Aoudia, Master's Thesis, 2011-2013, "L'adoption du télégraphe dans la régence de Tunis au XIXe siècle"; Cécile Gomez, Master's Thesis, 2011-2012, "Les femmes licenciées, certifiées, agrégées d'Arabe entre le Maghreb et la France (1830-1970)"

**LANGUAGES**

---

1. Tunisian, Colloquial Arabic (native fluency)
2. French (native fluency)
3. English (spoken, read and written)
4. Modern Standard Arabic (read)
5. Italian (spoken and read)
6. Spanish (read)
7. Turkish (initiation)
8. Russian (elementary knowledge)

## Bibliography

### PUBLISHED BOOKS; EDITED VOLUMES AND SPECIAL ISSUES

---

#### Monograph

1. *Esclaves et maîtres: Les mamelons au service des beys de Tunis du XVII<sup>e</sup> siècle aux années 1880*, Paris, Publications de la Sorbonne, 2011.

#### Edited volumes, special issues

1. (2015 June), *Nationality in the Arab World from the 1830s to the 1960s: Negotiating the Affiliations and the Law* (co-edited with Nouredine Amara) as a special issue of the *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée* 137.
2. (2014 July), *Les ondes de choc des révolutions arabes* (co-edited with Delphine Pagès-El Karoui and Chantal Verdeil), Beyrouth-Damas: Presses de l'Ifpo.
3. (2014 June), *Besoins d'histoire : Historiographies et régimes d'historicité au Maghreb à l'aune des révolutions arabes* (co-edited with Isabelle Grangaud and Alain Messaoudi) as a special issue of the *Année du Maghreb* 10.

### ARTICLES PUBLISHED IN REFEREED JOURNALS

---

1. (forthcoming) "Les batailles d'archives autour de la succession Husayn. Les historicités multiples d'une société maghrébine aux temps ottomans et coloniaux (1860–1930)." *Annales. Histoire et Sciences sociales*.
2. (2017 February) "Slave to Modernity? General Ḥusayn's journey from Tunis to Tuscany (1830s-1880s)." *Journal of the Economic and Social History of the Orient* 60-1-2 (2017): 50-82.
3. (2016 July) "Mamluks in Ottoman Tunisia: A Category Connecting State and Social Forces." *International Journal of Middle East Studies*, 48, p. 473-490.
4. (2015) "Introduction: The Nationality in the Arab World from the 1830s to the 1960s. Negotiating the Affiliations and the Law"/"Introduction: La nationalité dans le monde arabe des années 1830 aux années 1960: négocier les appartenances et le droit," *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée* (<http://remmm.revues.org/9108>)
5. (2014) "Provincializing and Forgetting Ottoman Administrative Legacies. Sons and Grandsons of Beys' Mamluks Facing French Administrators of Tunisia (1890s-1930s)." *Comparative Studies of South Asia, Africa and the Middle East* 34-2: 418-431.
6. (2014), "Le 'pluralisme juridique'. Au fil d'un conflit de succession en Méditerranée à la fin du XIX<sup>e</sup> siècle." *Revue d'histoire du XIX<sup>e</sup> siècle* 48-1: 91-104.
7. (2014 June), with Isabelle Grangaud, "Does Colonialism Explain Everything in North Africa? What Historians Can Bring to the Table?"/"Tout est-il colonial dans le Maghreb? Ce que les travaux des historiens modernistes peuvent apporter" *Année du Maghreb* 10:

- anneemaghreb.revues.org/2843. Re-published in *Revue d'Histoire Moderne et Contemporaine* 63-2 (2016): 133–56.
8. (2013) with Quentin Deluermoz, Emmanuel Fureix and Hervé Mazurel, “Ecrire l’histoire des émotions de l’objet à la catégorie.” *Revue d'histoire du XIX<sup>e</sup> siècle* 47-2: 155-189.
  9. (2011) “Le retrait après la disgrâce: Les Khaznadār à Tunis dans la seconde moitié du XIX<sup>e</sup> siècle.” *Cahiers de la Méditerranée* 82: 325-340.
  10. (2010) “Acteurs et objets de procédures d’identification: les mamelouks au service des beys de Tunis (XVII<sup>e</sup>-XIX<sup>e</sup> siècles).” *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée* 127: 159-174.
  11. (2008) “D’Europe et d’Orient, les approches de l’esclavage des chrétiens en terres d’Islam.” *Annales : Histories et sciences sociales* 4: 829-843.
  12. (2007) “À l’école des palais: les maîtrises de l’écrit parmi les mamelouks des beys de Tunis, des années 1770 aux années 1860.” *European Journal of Turkish Studies* 6, Special issue: Ill-literate Knowledge, URL: <http://www.ejts.org/document1403.html>.

#### **PUBLISHED CHAPTERS IN BOOKS**

---

1. (2017) “L’âge du fez: du couvre-chef impérial au chapeau folklorique,” in P. Singaravélou and S. Venayre (eds), *Histoire du monde au XIX<sup>e</sup> siècle* (Paris: Fayard), 476–80.
2. (2014, December) “Circoncire des Européens à Tunis. Significations d’une étape de conversion et d’intégration (début du XVIII<sup>e</sup>-milieu du XIX<sup>e</sup> siècle)” (To Circumcise Europeans in Tunis. The Meanings of a Process of Conversion and Social Integration - 18<sup>th</sup> century-mid 19<sup>th</sup> century). In *Entre traces mémorielles et marques corporelles. Regards sur l'ennemi de l'Antiquité à nos jours*, Natividad Planas, Jean-Claude Caron, Laurent Lamoine (eds.), Clermont-Ferrand: Presses Universitaires Blaise Pascal, pp. 337-351.
3. (2014) “‘Esclaves’ et province d’empire. Le rôle des mamelouks dans la territorialisation de la régence de Tunis du XVII<sup>e</sup> au XIX<sup>e</sup> siècles” (Slaves and Imperial province. How Did the Mamluks Territorialize the Ottoman Province of Tunis from the 17<sup>th</sup> to the 19<sup>th</sup> century). In *Résistances et mémoires des esclavages. Espaces arabo-musulmans et transatlantiques*, Olivier Leservoisière, Salah Trabelsi (eds.), Paris: Karthala, coll. pp. 37-53.
4. (2013), “Renforcer un pouvoir provincial et une tutelle impériale. Les mamelouks des beys de Tunis envoyés en mission à Istanbul (seconde moitié du XVIII<sup>e</sup> siècle et première moitié du XIX<sup>e</sup> siècle).” In *Proceedings of the International Congress on The Maghreb and the Western Mediterranean in the Ottoman Era, Rabat, Morocco, 12-14 November 2009*, Istanbul: IRCICA.
5. (2013) “Le mamelouk derrière le renégat. Positions et rôles des convertis d’origine européenne à Tunis dans la première moitié du XVII<sup>e</sup> siècle” (The Mamluk behind the Renegade. Positions and Roles of the Europeans Converted to Islam in Tunis in the first half of the 17<sup>th</sup> century). In *La frontière méditerranéenne du XV<sup>e</sup> au XVII<sup>e</sup> siècle. Echanges, circulations, affrontements*, Albrecht Fuess and Bernard Heyberger (eds.), Turnhout: Brepols, pp. 215-231.

6. (2013 January) "Perpétuation et mobilisation d'expériences de l'entre deux. Les mamelouks des beys de Tunis, XVII<sup>e</sup>-XIX<sup>e</sup> siècles." In *Les Musulmans dans l'histoire de l'Europe. II Passages et contacts en Méditerranée*, Jocelyne Dakhli and Wolfgang Kayser (eds.), Paris: Albin Michel, pp. 503-534.
7. (2012) "Les Ottomans dans les sociétés maghrébines de 1850 aux années 1910 : tentatives de réformes et héritages impériaux." In *Les sociétés coloniales à l'âge des empires. Afrique, Antilles, Asie (années 1850-années 1950)*, Jean-François Klein and Claire Laux (eds.), Paris: Ellipses, pp. 66-73.
8. (2012) "L'héritage du général Husayn. La pertinence du "national" et de la nationalité au début du protectorat français sur la Tunisie." In *Penser le national au Maghreb et ailleurs*, Fatma Ben Slimane and Hichem Abdessamad (eds.), Tunis: Université de Tunis-Diraset, pp. 65-88.
9. (2012) "Les Arabes sont des Bédouins." and "La traite arabe a été plus importante que la traite d'esclaves vers les Amériques." In *Idées reçues sur le Monde arabe*, Pierre Vermeren (ed.), Paris: Albin Michel, pp. 503-534.
10. (2010) "Esclaves et maîtres ? Les mamelouks au service des beys de Tunis du milieu du XVII<sup>e</sup> siècle au début des années 1880." In *Les traites et les esclavages. Perspectives historiques et contemporaines*, M. Cottias, E. Cunin and A. de Almeida Mendes (eds.), Paris: Karthala, pp. 93-108.
11. (2010) "L'esclavage en terres d'Islam. Période moderne et contemporaine." and "Maghreb." In *Dictionnaire des esclavages*, O. Petré-Grenouilleau (ed.), Paris: Larousse, pp. 378-390, 327-329.
12. (2010) "Du hakīm renégat au praticien européen : mutations d'identité des médecins de cour et modernisation du service rendu aux beys de Tunis du XVII<sup>e</sup> siècle au milieu du XIX<sup>e</sup> siècle." In *Perilous modernity. History of medicine in the Ottoman Empire and the Middle East from the 19<sup>th</sup> century onwards*, Anne-Marie Moulin and Yesim Isil Ulman (eds.), Istanbul: ISIS press, pp. 69-84.
13. (2009) "Une relecture du phénomène mamelouk à partir de la province ottomane de Tunis entre le XVII<sup>e</sup> et le XIX<sup>e</sup> siècle." In *Chantiers et défis de la recherche sur le Maghreb contemporain*, Jocelyne Pierre-Robert Baduel (ed.), Paris: Karthala, pp. 53-70.

#### ARTICLES PUBLISHED IN UNREFEREED JOURNALS

---

1. (2015) "'An 'abnâ' al-balad' bi al-tabannî: mamâlik muhâfadhî al-muhâfadhâ al-'uthmaniyya bi-Tûnis wa kistr tawqi al-ithâr al-ta'rîkhî al-wathanî" (in Arabic). ("Children of the Country' by Adoption: the Mamluks serving the Ottoman Governors of Tunis and the Opening Up of the National Framework of Analysis.") *Naqd* 2, Special issue 3: 121-143.
2. (2012) "Mamelouks 'orientaux' contre Arabes dans la Tunisie du XIX<sup>e</sup> siècle: conception et dépassement d'un mythe historiographique." *Maghreb et sciences sociales* 2012. *De la colonie à l'Etat-nation : constructions identitaires au Maghreb*: 33-41.

3. (2011) "1861: la première Constitution tunisienne." *L'Histoire. Les collections* 52-3: 28-31.
4. (2010) "General Husayn and his Legacy: Slavery, Manumission and Nationality in Imperial Contexts (first approaches of a new research project)." *EUI Working Papers. Max Weber Programme*: 1-12.
5. (2007) "Cours et maisons. L'étude des entourages princiers entre domaines occidentaux et ottomans." *Alfa. Revue de l'Institut de recherches sur le Maghreb contemporain-CNRS*: 159-176.
6. (2006) "Quand instituer aboutit à dissoudre: le corps des mamelouks au service des beys de Tunis autour de 1860." *Hypothèses* 2005: 137-146.

## REVIEWS

---

1. (2016) Review of *Islam and the European Empires*, ed. David Motadel. *Revue d'Histoire Moderne et contemporaine*.
2. (2016) Review of *L'economia di Dio: famiglia e mercato tra cristianesimo, ebraismo, islam*, Gérard Delille. *Quaderni Storici* (review to be published in Italian)
3. (2016) Review of *Mediterranean Slavery Revisited (500–1800)= Neue Perspektiven auf Mediterrane Sklaverei (500–1800)*, eds. Stefan Hanß, Julian Schiel. *Turcica*.
4. (2015) Review of *Les Mamelouks XIII<sup>e</sup>-XVI<sup>e</sup> siècle. Une expérience du pouvoir dans l'Islam*, Julien Loiseau. *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée*, <http://remmm.revues.org/9105>
5. (2014) Review of *Divided Rule: Sovereignty and Empire in French Tunisia, 1881–1938*, Mary Lewis. *Journal of Interdisciplinary History* [45, 2: 262 -263].
6. (2014) Review of *Divided Rule: Sovereignty and Empire in French Tunisia, 1881–1938*, Mary Lewis. "Après la conquête coloniale" (After the Colonial Conquest). *La Vie des idées*, URL : <http://www.laviedesidees.fr/Apres-la-conquete-coloniale.html>
7. (2014 September) Review of *Mediterraneans: North Africa and Europe in an Age of Migration, c. 1800-1900*, Julia A. Clancy-Smith. *Annales. Histoire, Sciences sociales* [69, 3: 828-829].
8. (2014 November) Review of *The Abolition of Slavery in Ottoman Tunisia*, Ismael M. Montana. *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée*, <http://remmm.revues.org/8449>.
9. (2014 May) Review of *Women, Gender, and the Palace Households in Ottoman Tunisia*, Amy Aisen Kallander. *The Journal of North African Studies* [19, 3: 447-450].
10. (2013) Review of *Histoire de l'Algérie à la période coloniale (1830-1962)*, Abderrahmane Bouchène, Jean-Pierre Peyroulou, Ouanassa Siari Tengour, Sylvie Thénault (eds.) and *Histoire du Maroc de Moulay Idrîs à Mohammed VI*, Daniel Rivet. In "Le Maghreb, au delà et en deçà du colonial." *La Vie des idées* <http://www.laviedesidees.fr/Le-Maghreb-au-dela-et-en-deca-du.html>
11. (2012) Review of *Professer l'Empire. Les "sciences coloniales" en France sous la III<sup>e</sup> République*, Pierre Singaravélou. *Revue d'histoire du 19<sup>e</sup> siècle* [44: 217-219].

12. (2012) Review of *Les Tabarquins esclaves du corail (1741-1769)*, Paulette and Claude Grenié. *Revue des mondes musulmans et de la Méditerranée*: <http://remmm.revues.org/7366>
13. (2011) “La Méditerranée avant le monde atlantique”. Review of *La Méditerranée entre la Croix et le Croissant. Navigation, commerce, course et piraterie (XVI-XIX<sup>e</sup> siècle)*, Michel Fontenay. *La vie des idées*.
14. (2011) Review of *Esclavages et abolitions en terres d’islam. Tunisie, Arabie saoudite, Maroc, Mauritanie, Soudan*, Roger Botte. *Arabica* [58: 342-345].
15. (2011) Review of *Le commerce des captifs. Les intermédiaires dans l’échange et le rachat des prisonniers en Méditerranée, XV<sup>e</sup>-XVIII<sup>e</sup> siècle*, Wolfgang Kaiser. *Annales. Histories et sciences sociales* [2: 535-537].
16. (2010) Review of *Les pachas du sultan. Essai sur les agents supérieurs de l’Etat ottoman (1839-1909)*, Olivier Bouquet. *Revue d’histoire moderne et contemporaine* [57, 1: 224-227].
17. (2009) Review of *Abdülhamid II. Le sultan calife (1876-1909)*, François Georgeon. *Revue d’histoire moderne et contemporaine* [56, 3: 236-238].
18. (2009) “D’une langue neutre au sabir : reconsidérer langues et cultures en Méditerranée.” Review of *Lingua franca. Histoire d’une langue métisse en Méditerranée*, Jocelyne Dakhli. <http://iismm.chess.fr/document.php?id=436>
19. (2008) Review of *Recherches sur l’Algérie à l’époque ottomane. II. La course, mythes et réalité*, Lemnouar Merouche. *Annales. Histories et sciences sociales* [4: 907-909].
20. (2008) Review of *Savoirs et Pouvoirs. Genèse des traditions, traditions réinventées*, Katia Zakharia and Ali Cheiban (eds.). *Arabica* [5-6: 621-624].
21. (2007) Review of *La fonction consulaire à l’époque moderne. L’affirmation d’une institution économique et politique (1500-1700)*, Gérard Le Bouëdec and Jörg Ulbert (eds) and *La diplomatie comme expérience de l’autre. Consul français au Maghreb (1700-1840)*, Christian Windler. *Revue historique* [643: 742-745].
22. (2005) Review of *Orientales I. Autour de l’expédition d’Egypte*, Henry Laurens. *Dix-huitième siècle* [37: 711].
23. (2004) Review of *Que s’est-il passé ? L’Islam, l’Occident et la modernité*, Bernard Lewis. <http://iismm.chess.fr/document.php?id=86>.
24. (2003) Review of *La ville d’Alger vers la fin du XVIII<sup>e</sup> siècle: population et cadre urbain*, Tal Shuval. *Dix-huitième siècle* [35: 612-614].